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درمکتب امام

اشتباه مصدق
قدرت دست دكتر مصدق آمد لكن اشتباهات هم داشت. او براى مملكت مى خواست خدمت 
بكند لكن اشتباه هم داشت. يكى از اشتباهات اين بود كه آن وقتى كه قدرت دستش آمد، اين]محمدرضا 
پهلوی[ را خفه اش نكرد كه تمام كند قضيه را. اين كارى براى او نداشت آن وقت، هيچ كارى براى او 
نداشت، براى اينكه ارتش دست او بود، همه قدرت ها دست او بود]...[ غفلتى ديگر اينكه مجلس 
را ايشان منحل كرد و يكى يكى وكلا را وادار كرد كه برويد استعفا بدهيد. وقتى استعفا دادند، يك 
طريق قانونى براى شاه پيدا شد و آنكه بعد از اينكه مجلس نيست، تعيين نخست وزير با شاه است؛ 

شاه تعيين كرد نخست وزير را! اين اشتباهى بود كه از دكتر واقع شد.
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حوزه خوب
حوزه ساکت است!

صفحه10
یکشنبه۲۸مرداد1۳۹۷

۷ذیالحجه1۴۳۹-شماره۲1۹۸۲

سرویس سیاسی ـ
عصبانیت و برآشفتگی ارگان دولت از تجمع طلاب و اساتید حوزه علمیه قم در اعتراض به وضعیت اقتصادی و مشکلات 
مردم، رابطه بسیار ضعیف دولت های یازدهم و دوازدهم با نخبگان و رابطه چالش های دولت با فشارهای مخالفان از جمله 

مطالب دیروز روزنامه های زنجیره ای بود.
طلاب و اساتید حوزه علمیه قم در ادامه اعتراضات طلاب حوزه های مشهد و تهران به وضعیت معیشتی مردم و مشکلات 
اقتصادی کشور، روز پنج شنبه هفته گذشته در مدرسه فیضیه تجمع کردند. ارگان دولت در شماره دیروز از این رویداد 

برآشفت و علیه آن یادداشت و مصاحبه منتشر کرد.
روزنامه ایران در گفت وگویی نوشــت: »طلبه ها هم بخشــی از جامعه هستند و حق دارند در رابطه با مسائل مختلف 
سیاسی و اجتماعی کشور چه به صورت فردی و چه به صورت جمعی ابراز نظر و مسائل خود را مطرح کنند...حوزه ها امروز 
سر و سامانی هم پیدا کرده و مدیریت نسبتاً متمرکزی هم در آنجا حاکم است. اینگونه نیست که هرج و مرجی وجود داشته 
باشد و هرکسی بتواند هر حرکتی را داخل حوزه به طور خودسرانه راه اندازی کند. اگر احساس شود حوزه های علمیه ما که 
مراجعی برای اعتقادات و باورهای دینی مردم هستند، در مسائل سیاسی جهت  گیری های خاصی داشته و به یک گروه یا 
حزب سیاسی تبدیل شوند حال به اسم حوزه یا اسم طلبه ها باشد، به اعتقادات و باورهای مردم یعنی همان کسانی که قصد 

مراجعه به این افراد را دارند لطمه جدی وارد می شود.«
وقتی رئیس جمهور وعده صد روزه اش برای حل »مشکلات و معضلات اقتصادی، اجتماعی و سیاست داخلی و خارجی« 
را انکار می کند، دیگر از ارگان دولت انتظاری نیست که فریاد روحانیت از مشکلات معیشتی مردم را درک کند. دولت به 
جای اتکا به ظرفیت های داخلی، اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی را معطل گذاشت و برای حل مشکلات کشور سراغ 
مذاکره و دادن امتیازات نقد به حریف رفت. صراحتا وعده دادند که مشکلات از همین طریق حل می شود، حتی آب خوردن 
مردم. امروز آنها که وعده دادند باید پاسخگوی مشکلات باشند نه اینکه ارگان شان از اعتراضات به حق اقشار مختلف عصبانی 
شود. مردم مشکلات جدی اقتصادی دارند. کارخانه ها و کارگاه های بسیاری تعطیل شده. عده  زیادی بیکار شده اند. خیلی ها 
ورشکسته شده اند. اقلام اساسی گران شده. ارزش پول ملی سقوط کرده. رکود بر عرصه های مختلف اقتصادی حاکم شده. 
صدای اعتراض روحانیت به چنین وضعیتی بلند شده، بعد مصاحبه شونده در واکنش به این موضوع می رود سراغ جهت 

گیری سیاسی خاص! 
ظاهرا از نگاه دولت و حامیانش حوزه ای خوب است که در برابر مشکلات مردم سکوت پیشه کند!

رابطه بسیار ضعیف دولت های یازدهم و دوازدهم با نخبگان
روزنامه ایران دیروز در گفت وگو با دکتر مهدی گلشنی، چهره ماندگار فیزیک و عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی که 
دانشــگاه شریف به تازگی او را بازنشسته کرده است، نوشت: »رابطه دولت های یازدهم و دوازدهم با نخبگان واقعی بسیار 
ضعیف بوده است و کمتر از افراد فکور استفاده شده است. راه اصلاح قضیه این است که به دنبال یافتن متفکران اصیل و 
صاحبنظر باشند و البته به نظر من جوینده، یابنده است. با توصیه اخیر آقای روحانی به اهالی دولت و وزیران امید است 

رابطه دولتمردان با نخبگان واقعی بهبود یابد.«
در بخش دیگری از این گفت وگو آمده است: »فکر می کنم یکی از عمده ترین دلایل منفعل شدن نخبگان ما نسبت 
به مسائل جامعه این باشد که دولتمردان و سیاستمداران ما برای حل مسائل جامعه کمتر سراغ آنان رفته اند و کمتر به 
تخصص و تجربه آنان تکیه کرده اند. اما وظیفه عده قلیل نخبگان فعال که متوجه این مسائل هستند این است که فعالیت 
و روشنگری خود درباره مسائل کشور را تشدید بخشند. از نظر من، این امر میسر است و تجربه نشان داده که بسیاری از 

اقدامات مهم توسط بعضی گروه های اقلیت شروع شده و نهایتاً، با روشنگری آنان، به ثمر رسیده است.«

نمونه ای از مردم سواری اصلاح طلبان
روزنامه اعتماد در یادداشتی مدعی شده است: »همزمان با روي کارآمدن حسن روحاني در دولت یازدهم فضاي انتقاد 
بار دیگر در کشور احیا شده و اصناف، تشکل ها و شخصیت هاي سیاسي و اجتماعي از هر فرصتي براي بیان انتقادات خود 

نسبت به مسئولان و سیاست هاي اتخاذ شده توسط دولت استفاده مي کنند.«
»بروند به جهنم«، »عصر حجری اند«، »هوچی گراند«، »فکر می کنند از دیوار بالا بروند انقلابی اند«، »بزدل سیاسی«، 
»بی عقل«، »تازه به دوران رســیده«، »کاسبان تحریم«، »دروغگو« و... از جمله موارد بسیاری هستند که از جانب دولت 

به منتقدان گفته شده است. 
احتمالا این روزنامه طیف موسوم به اصلاح طلب این دست توهین ها به منتقدان را دلایلی برای باز شدن فضای نقد و 
انتقاد می داند! توهین هایی که چند نمونه از آن ذکر شد. البته باید به موارد فوق چیزهای دیگری را نیز افزود. مواردی از 
قبیل: عصبانیت شدید وزیر مسکن از سؤال خبرنگار و گرفتن میکروفن او و پرتاب کردن آن؛ یا اینکه وزیر بهداشت خبرنگار 
رسانه منتقد را در میان جمع مزدور خطاب کرد. همچنین این وزیر برای فرمانداری که انتقادهای مردمی را برایش بازگو 

می کرد لقب »بی شعور« را به کار گرفت.
باز به این موارد باید شــکایت های بســیار دولتی ها را از مطبوعات و رسانه ها افزود. در این سال  ها تنها از کیهان ده ها 
مورد شکایت صورت گرفته است. تصور کنید در این باز شدن فضای نقد )به ادعای حامیان دولت( حتی از کیهان به خاطر 
انتشار وعده رهبر انصارالله یمن در هدف قرار دادن دبی )امارات( شکایت کردند. اماراتی که در کنار آل سعود در این سال ها 

بیشترین همراهی را با آل سعود در فتنه انگیزی و دشمنی علیه ایران داشته است.
در ادامه یادداشت روزنامه اعتماد که بیشتر به توهین به شعور مخاطبان شبیه است؛ آمده است: »فضایي که از سال 
 ٨٤ به واســطه روي کار آمدن دولت هاي نهم و دهم به دســت فراموشي ســپرده شد اما با روي کارآمدن دولت اعتدال و 
سعه صدر رییس جمهور منتقدان باردیگر فرصت عرض اندام پیدا کردند. این انتقادات با آغاز به کار دولت دوازدهم شیب 
تند تري به خود گرفت تا جایي که توپخانه رسانه هاي منتقد دولت روزي نیست تیتر و گزارشي علیه دولت نزنند؛ اتفاقي 

که در زمان دولت هاي نهم و دهم براي رسانه هاي اصلاح طلب شبیه به رویا بود«!!
روزنامه های زنجیره ای در سال های ٨٤ تا 92 مطلب انتقادی نمی توانستند منتشر کنند؟! این روزنامه ها نه تنها انتقادهای 
درســت و غلط خود را منتشــر می کردند بلکه حتی در جهت »جنگ روانی« که به واسطه سابقه امنیتی گروهی از سران 
این جریان در آن تبحر ویژه ای دارند، به ترور شخصیت نیز می پرداختند. این رسانه ها تصویر رئیس جمهور قبل را با بهانه 

کاریکاتور به زشت ترین شکل ترسیم می کردند که در مواردی حتی کار به توهین و ناسزای آشکار کشیده شد. 
روزنامه بهار چند روز پیش نوشته بود: اصلاح طلبان استاد »مردم سواری اند« به جای »مردم سالاری«. دلیل این گزاره را 
در مطلب اعتماد به وضوح می توان دید که چطور برای وارونه نمایی و تحمیق مردم و سپس سوءاستفاده از آن در تلاش هستند.

نمی توان همه چالش های دولت را به فشارهای مخالفان تقلیل داد
روزنامه آرمان دیروز در مطلبی نوشت: »بنده معتقدم در زمینه مدیریت ارز دولت آقای روحانی با بی تدبیری هایی نیز 
مواجه بوده اســت. در سال های نخست دولت یازدهم برخی از نخبگان سیاسی و اقتصادی به دولت آقای روحانی هشدار 
می دادند که برخی از رویکردهای تیم اقتصادی دولت منطقی نیست و تیم اقتصادی دولت برخی از پارامترهای مهم را نادیده 
گرفته است. در نتیجه نمی توان همه چالش های دولت را به فشارهای مخالفان تقلیل داد، بلکه برخی از رویکردهای اشتباه 

دولت نیز در این مسئله دخالت داشته است.«
پیش از این صادق زیباکلام گفته بود: »چیزی به نام اتاق فکر علیه روحانی وجود خارجی ندارد.«

یکی از کارویژه های اصلی روزنامه های زنجیره ای، ایجاد دشمن فرضی برای دولت و انداختن تقصیرها به گردن این 
دشمن فرضی است. این رویکرد غیرحرفه ای و غیراخلاقی بارها مورد انتقاد برخی از فعالین اصلاح طلب قرار گرفته است.

مدعیان اصلاحات همواره در زنگ حساب دولت با ادعاهای مضحکی همچون کارشکنی دولت پنهان و... مدیران ارشد 
دولتی را به فرافکنی تشویق کرده و مطالبات اصلی مردم را به حاشیه می برند.

نتیجه ای که زنجیره ای ها دیر به آن رسیدند!
روزنامه زنجیره ای قانون در شماره دیروز خود خواستار برخورد قضایی قاطع با احتکار کنندگان شد، درخواستی که 
پیش از این از ســوی کیهان بارها مطرح شــده و مدعیان اصلاحات با بیان اینکه مشکلات با بگیر و ببند حل نمی شود به 

نقد آن پرداخته بودند!
در گزارش قانون آمده است: »کمبود لوازم خانگي آن هم در حساس ترین زمان ها که گراني بر مردم چیره شده، آثار 
رواني فراواني را به بدنه جامعه تحمیل کرد. برندهاي معروف لوازم خانگي پس از نوسانات شدید نرخ ارز دست به اختفاي 
کالاهاي خود زدند و با بســتن در انبارهاي خود، جو رواني حاکم بر جامعه را چندبرابر کردند. این مســئله موجب تشدید 
گراني  و نگراني هاي ناشي از آن شد، اما این دو برند بزرگ لوازم خانگي این روزها در حال تکاپو هستند تا احتکار و اختفاي 
کالاهاي خود را به صورت قانوني جلوه دهند؛ به طوري که چندي پیش انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگي با نامه به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت خواســته تا دپوي کالاهاي خانگي مشــمول مصادیق احتکار، اختفا و عدم عرضه قرار نگیرد. این 
نامه ها نشان مي دهد که مراوداتي در مجموعه ها و دستگاه ها صورت مي گیرد و احتمال قانوني جلوه دادن اعمال غیرقانوني 
را افزایش مي دهد، اما در این میان باید دید که وزارت صنعت، معدن و تجارت از این دو برند کره اي حمایت مي کند و اقدام 

غیرقانوني آنها را پنهان مي کند و قانوني جلوه مي دهد یا خیر؟«
این روزنامه با ذکر مقدماتی نتیجه گرفته است: »اگر قرار است عدالت باشد، باید با تمام سودجویان و متخلفان برخورد 
قانوني صورت بگیرد. وظیفه دستگاه های نظارتی  مانند سازمان حمایت و تعزیرات است که به احتکارها رسیدگي کرده و 

با متخلفان برخورد کنند.«
چنان که گفته شد پیش از این کیهان بارها از ضرورت برخورد قاطع دستگاه قضا با اخلالگران اقتصادی سخن گفته و 
در این زمینه گزارش هایی منتشر کرده بود. روزنامه های زنجیره ای در پاسخ به کیهان نوشته بودند که مشکلات اقتصادی 
با بگیر و ببند حل نمی شوند اما امروز همین روزنامه ها از ضرورت برخورد قاطع دستگاه قضا با محتکرین می نویسند و امید 

می رود که این دو رویی روزی از سوی مدعیان اصلاحات کنار گذاشته شود.

اولخدا؛دومشما!!
امام رضا)ع( فرمود عبادت، چیز بسیار خوبي است، نماز و روزه واجب که سرجایش 
محفوظ است؛ آن نمازهاي مستحبي، روزه های مستحبي ثوابش محفوظ است؛ اما اینها 
رِ فيِ أمَْرِ اللهَّ «؛  فَکُّ لَاهًِْ  وَ إنِمََّا العِْبَادَهًُْ کَثْرَهًُْ التَّ یَامِ  وَ الصَّ عبادت نیست: »لیَْسَتِ العِْبَادَهًُْ کَثْرَةَ الصِّ
عبادت کردن به زیادی روزه و نماز نیست، بلکه )حقیقت( عبادت، زیاد در کار خدا اندیشیدن 

است.)1( فکر در تدبیر الهي، موحّدانه زندگي کردن، این عبادت است.
مشرک بودن اکثر مومنین

بعضي از بزرگان دیني ما و اهل معرفت گفتند، هیچ کسي گناه نمي کند مگر اینکه در 
آن محدوده مشرک است. شما این بخش پایاني سوره مبارکه »یوسف« را ملاحظه بکنید! 
فرمود: )وَ ما یؤُْمِنُ أکَْثَرُهُمْ باِللهِ إلِاَّ وَ هُمْ مُشْرِکُونَ(؛)2( اکثر موحدان و مسلمان ها مشرک 
هســتند! یک شرک ضعیف و مرموزي در درون اینها نهادینه شده است. از امام)ع( سؤال 
کردند که چگونه مي شود اکثر مسلمان ها مشرک باشند؟ فرمود؛ همین که می گویي خدا 
هست ولي! اوّل خدا دوم فلان شخص! اگر خدا هست دومي که ندارد.)3( خدا اوّلي نیست 
که دومي داشــته باشد. خدا هســت ولي! این بیراهه را هم باز مي رود. اما آن بزرگان اهل 
معرفت که این آیه را تحلیل کردند، دقیقاً وصف کردند گفتند کسي که معصیت مي کند 
وقتي شــما این گناه او را بررســي کنید مي بینید که سر از شرک در مي آورد، چرا؟ براي 
اینکه اگر کسي گناهي مي کند؛ یک وقت است که به خاطر سهو است، یک وقت است که 
به خاطر نسیان است، یک وقت اکراه و اضطرار واجبار است، اینها گناه نیست. اگر کسي به 
خاطر سهو، نسیان، اضطرار، الجاء، اجبار خلافي کرد،گناه نیست. این حدیث رفع)٤( »رُفعَِ... 
مَا اسْــتُکْرِهُوا«)5( همه را مي گیرد. تنها آن صورتي گناه است که کسي در کمال آزادي و 
اختیار معصیتي مي کند. این بزرگوار اهل معرفت مي فرماید: شما همین جا را تحلیل کنید 
که کسي هیچ عذري ندارد؛ حالا یا رومیزي مي گیرد یا زیرمیزي مي گیرد، نیازي هم ندارد، 
اضطراري هم ندارد، گدا نیست، یک مال حرامي را مي گیرد، رشوه اي مي گیرد، ربایي دارد 
مي گیرد، هیچ سهوي، نسیاني و اجباري هم نیست. معنایش چیست؟ معناي آن این است 
که خدایا! جهل موضوعي هم نیست، جهل حکمي هم نیست، علم هم به مسئله هست، 
چون اگر جاهل به موضوع باشد، جاهل به حکم باشد ممکن است زیر مجموعه عذر قرار 
بگیرد. اگر عذر دارد که گناه نیست، اگر موضوع را مي داند، حکم را مي داند، اضطرار و اجبار 
و الجاء و اکراه و اینها در آن نیست؛ معنای آن این است که خدایا! من مي دانم که این گناه 
است، تو گفتي نکن؛ ولي من مي کنم! شما هر گناهي را که تحلیل مي کنید مي بینید که 
سر از شرک در مي آورد؛ یعني شما گفتید نکن، ولي نظر من این است که باید بکنم! مشکل 
شیطان چه بود؟ مشکل شیطان ترک سجده بود؟ کسي که نمازي را نمي خواند این طور 
ملعون ابد نمي شود. به تعبیر استاد مرحوم الهي قمشه اي که خدا غریق رحمتش کند، گفت:
جُرمش این بود که در آینه عکس تو ندید *** ورنه بربوالبشري ترک سجود این همه نیست)6(

حالا اگر کسي معصیتي کرده نمازي نخوانده، اصلًا نماز نخوانده، این دیگر ملعون ابد 
نمي شود. بعد راه توبه باز است. مشکل شیطان این نبود که سجده نکرد؛ مشکل شیطان این 
بود که با وحي الهي، دهان به دهان افتاد، گفت: شما نظرتان این است، من هم نظرم این 
است! این در درون خیلي از ماها هست. اگر کسي ـ خداي ناکرده ـ به اینجا بیفتد که در 
برابر حکم خدا بگوید خدا این را گفته، ولي من نظرم این است، همان حرف شیطان است.

بر اساس تحلیل علمي، ما باید بدانیم که باسواد شدن معصیت نیست، یک؛ باید بدانیم 
آنی که در دست و پاي خیلي ها ریخته است این را هم نمي گویند سواد، این دو؛ یک جان 
کَندن مي خواهد. آن وقت مي شویم عاقل. آن وقت شصت میلیون با هم دعوا نمي کنیم. 
یک کشور شصت میلیوني، هشتاد میلیوني که بیست میلیونش که بچه و کودک هستند. 
این پانزده میلیون آن ٤5 میلیون را هم به همراه دارد. هر کسي در خانه اش یا به این فحش 
مي گوید یا به آن فحش مي گوید؛ یا به این بد مي گوید یا به آن بد مي گوید. ما مي توانیم 

بهتر از این زندگي کنیم، ما مي توانیم شهرمان را وکشورمان را مدینه فاضله قرار بدهیم.
دوستی اهل بیت)ع(، لازم اما ناکافی

 اینکه خدا فرمود: دوستي اهل بیت مزد رسالت است، فرمود: )قُل لاَ أسَْألَکُُمْ عَلیَْهِ أجَْراً إلِّا 
ةَ فيِ القُْرْبيَ(،)7( ما اگر مزد رسالت را بدهیم، دوست این خاندان باشیم، راحت هستیم؛  المَْوَدَّ
منتها مشکل ما این است که خیال مي کنیم صرف دوستي کافي است! این )فيِ القُْرْبيَ( اگر 
مفعول واسطه براي مودت باشد، یعني دوستي این خاندان.اما دوستي این خاندان مشکل را 
حلّ نمي کند. کیست که علي را بشناسد و نسبت به او دوست نباشد؟! کیست که حسین بن 
علي را دوست نداشته باشد؟! اینکه مفعول واسطه براي مودت نیست، این ظرف که ظرف لغو 
نیست به قول ادیبان. این ظرف، ظرف مستقر است. این )فيِ القُْرْبيَ(، مفعول واسطه است 
متعلقّ است به »المستقرهًْ« که بین این دو کلمه واقع است،یعنی »قُل لاَ أسَْألَکُُمْ عَلیَْهِ أجَْراً 
هًَْ المُستقرهًْ فيِ القُْرْبيَ«، آن وقت این مي شود فهم قرآن؛ یعني ما تمام محبتمان  إلِاّ المَْوَدَّ
باید به این دودمان بسته باشد، به جاي دیگر دل نبندیم. آن مي شود اجر رسالت؛ آن وقت 
کشور مي شود کشور امن. وگرنه کسي ممکن نیست که علي و اولاد علي)علیهم السلام( را 

بشناسد و نسبت به اینها دوستي نداشته باشد، این همان ظرف لغو است. 
وقتي به حضرت امیر گفتند، شما یک سلحشور هستید، یل میدان جنگ هستید، این 
اســب، اسب باري است، با اسب سواري و اسب باري که انسان نمي تواند به میدان جنگ 
حمله کند! شما یک اسب تندرو بخرید. حضرت فرمود من ـ تعبیر روایت عتیق است ـ آن 
اسب تندرو قوي و نیرومند را مي خواهم چه کنم؟ من که از میدان جنگ فرار نمي کنم، 
کسي هم که فرار کرد من او را تعقیب نمي کنم. من اسب تندرو مي خواهم چه کنم؟)٨( این 
علي است! می فرماید درست است مشرک است، بت پرست است و آمده براي کشتن من، 
اما اگر از من گریخت، من کسي نیستم که او را تعقیب بکنم؛ این علي است. کسي ممکن 

است که او را بشناسد و دوست او نباشد؟! این را چه کسي نقل کرده است؟
پس این )فيِ القُْرْبيَ( مفعول واسطه براي مودت نیست، وگرنه شما مي دانید کلیمي ها 
هم در شب هاي تاسوعا و عاشورا مي آیند صف مي بندند، در صف نذري آقا قمر بني هاشم 
مي ایستند. این کلیمي است.اینکه کسي اینها را بشناسد و دوست اینها نباشد، این نیست. 
ما آنی که وظیفه داریم این است که این )فيِ القُْرْبيَ(را متعلقّ به آن مستقر بدانیم؛ یعني 
مودت همه جانبه و یکدست برای این خاندان است؛ آن وقت راحت هستیم. اینکه اگر کسي 
یک مختصر بوقي زد، ما فوراً شــکایت بکنیم! مواظب زبانمان نباشیم، مواظب چشممان 
نباشیم، کسي یک مختصر حرفي زد، فوراً شکایت کنیم؛ آن وقت مي شود شصت میلیون 
به جان هم مي افتند )و میلیون ها پرونده قضایی تشکیل می شود(. این کشور وقتي کشور 
اهل بیت است که به دستور آنها عمل بکنیم؛ راه عمل هم باز است، به دست ماست که 
این کشور را طیّب و طاهر بکنیم. باید هم بکنیم، نه تنها مي توانیم باید هم بکنیم. مسئول 
هم هســتیم. در این زیارت وارث و سایر زیارت هایي که درباره شهداي کربلا و غیر کربلا 
مي خوانیم مي گوییم: »طِبْتُمْ وَ طَابتَِ الرْْضُ التَِّي فیِهَا دُفنِْتُمْ«،)9(شما طیّب و طاهر بودید؛ 
کشور را شما پاک کردید.کشوري که در آن شهید بیارمد، آن کشور را طیّب و طاهر مي کند. 
حالا کشور طیّب و طاهر میوه اش چیست؟ آن را قرآن کریم مشخص کرده است. فرمود: )وَ 
یِّبُ یخَْرُجُ نبَاتهُُ بإِذِْنِ رَبهِِّ؛ )10( کشور پاک، مردم بفهم تربیت مي کند. ما دیگر غیر از  البَْلدَُ الطَّ

روایت و ائمه و اینها دنبال چه مي گردیم؟ این قرآن، آن هم کلام ائمه. 
فرمود کشوري که شهید داد آن کشور طیّب است، کشور طیّب میوه طیّب مي دهد، 
مردان پاک و زنان پاک میوه آن مملکت هستند، اما )وَ الذَِّي خَبُثَ لایَخَْرُجُ إلِاّ نکَِداً(، چه 

چیزي را باید بگویند که نگفتند؟ 
تمدن ما در تدینّ ماست

مسجد، حسینیه براي این است که ما راحت زندگي کنیم. جامعه اي که مي تواند راحت 
زندگي کند چرا عمداً بیراهه برود؟ در تمام این بخش ها راه بهتر زندگي کردن را به ما یاد 
دادند. یک وقتي آدم مشهد مشرف مي شود یا بارگاه معصوم دیگر)ع( را زیارت مي کند؛ غرض 
او این است که بهشت بگیرد، آن سرجاي خود محفوظ است، غرض او بخشایش گناهان 
قبلي اســت، هم سرجاي خود محفوظ است؛ اما قسمت مهم دستورهایي که به ما دادند 
براي این است که کشور را متمدن کنیم، این در زیارت هاست. در زیارت مي گوید کشوري 
که شهید داد میوه پاک باید بدهد. یعني تمام دستورهاي دیني ما این است که تمدن ما 
را در تدینّ ما تأمین کند. ما باید ملّت متمدن باشیم و تمدن ما هم در تدینّ ماست. در 
تمام بخش ها هم همین حرف هاســت. در زیارت ها همین طور است. در این دعاهایي که 
انسان براي مُرده ها مي کند همین طور است. یک گوشه  آن مربوط به آخرت است و یک 

گوشه  آن مربوط به دنیاست.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه درس اخلاق؛ 97/5/4 
خوان حکمت روزهای یکشنبه منتشر می شود. 
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سرویس سیاسی-
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: لایحه 
اصلاح  قانون پولشــویی در  چهار بند مغایر با 
موازین شرع مقدس و قانون اساسی شناخته شد 

و جهت اصلاح به  مجلس اعاده گردید.
عباســعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان 
در حســاب کاربری خود در فضای مجازی با اشــاره 
به »اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« نوشت:»لایحه 
اصلاح  قانون پولشویی در  چهار بند مغایر با موازین شرع 
مقدس و قانون اساســی شناخته شد و جهت اصلاح 
به  مجلس اعاده گردید. ملاک بررسی  شورای نگهبان 
در مغایرت یا عدم مغایرت یک مصوبه، موازین شرع 

مقدس و قانون اساسی است«.
گفتنی است کارگروه ویژه اقدام مالی )FATF( در 
تیرماه سال 95، از قبول یک »برنامه اقدام« از جانب 
ایران خبر داد. در بخشی از این برنامه اقدام ٤2 بندی، 
ایران را متعهد می نمود تا ایجاد و اصلاح زیرساخت های 

حقوقی و قانونی را دستور کار خود قرار دهد.
بر این اســاس دولت،  ٤ لایحه مجزا به مجلس 
فرســتاد. ایــن ٤ لایحه عبارت بودنــد از: 1- لایحه 
اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریســم که آبان 
96 به مجلس ارســال شــد، 2- لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با پولشــویی که آذر 96 به مجلس ارسال شد، 
3-لایحه الحاق ایران به کنوانســیون مبارزه با جرائم 
ســازمان یافته)پالرمو( که تیر 95 به مجلس ارسال 
شد و ٤- لایحه الحاق به کنوانسیون مقابله با تامین 
مالی تروریسم )TF( که آذر 96 به مجلس ارسال شد.

جوسازی زنجیره ای ها
FATF، در زمینــه اصلاح قانون مبارزه با تامین 
مالی تروریسم از ایران خواسته بود که تبصره 2 ماده 
1 قانــون مصوب ســال 9٤ را حــذف نماید. در این 
تبصره آمــده بود: »اعمالی که افراد، ملتها یا گروهها 
یا ســازمان های آزادی بخش برای مقابله با اموری از 
قبیل سلطه، اشــغال خارجی، استعمار و نژادپرستی 
انجــام می دهنــد، از مصادیق اقدامات تروریســتی 
موضوع این قانون نمی باشد. تعیین مصادیق گروه ها و 
سازمان های مشمول این تبصره برعهده شورای عالی 

امنیت ملی است«. 
به همین دلیــل، دولت هم در لایحه ارســالی 
خود به مجلس، این تبصــره را حذف کرده بود. این 
در حالــی بود که با حذف این تبصره، زمینه پذیرش 
تعریف تروریسم که از جانب سازمان های بین المللی 
همچون FATF ارائه می شــود، آماده می شد و نهایتا 
کشور مجبور می شــد که قرائت کشورهای غربی از 
تعریف تروریســم را قبول کند. پیامد این قضیه، این 
بود که ایران، مجبور می شد متحدین منطقه ای خود 

همچون حزب الله لبنان را به عنوان تروریسم شناسایی 
کند و در نتیجه، تداوم حمایت کشورمان از این گروه ها، 

بسیار سخت تر و پرهزینه تر شود.
اما مجلس با این خواســته دولت مخالفت و یک 
تبصره جدید جایگزین این تبصره حذف شده کرد. در 
مصوبه مجلس آمده است: »تعیین مصادیق اعمال، افراد 
و گروه ها و سازمان های تروریستی این قانون، با لحاظ 
اصل 15٤ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و با 
تاکید بر حق افراد، ملت ها، گروه ها و یا ســازمان های 
آزادی بخش با هدف مقابله با سلطه و اشغال خارجی و 
استعمار و نژادپرستی، بر عهده شورای عالی امنیت ملی 
است«. هرچند که همین مصوبه مجلس نیز صراحت 
لازم برای مستثنی کردن گروه ها و نهضت های آزادی 
بخش از شمول جرم تامین مالی تروریسم را نداشت 
اما یک گام رو به جلو نسبت به خواسته FATF و اقدام 
دولت بود. این مصوبه مجلس در قالب لایحه »اصلاح 
قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم« به شورای نگهبان 
ارسال شد و نهایتا در روزهای گذشته به تصویب رسید.
به عبارت دقیق تر آنچه از تایید شــورای نگهبان 
گذشت نه متن پیشنهادی دولت در مورد یکی از لوایح 
و نه خواسته مستقیم FATF بوده است. نه حتی به 
مهم ترین بخش های لوایح چهارگانه یعنی دو لایحه 

پالرمو و TF پرداخته شده است.
آنچه از تایید شورای نگهبان گذشته است در واقع 
لایحه تغییر شکل یافته دولت و آن هم کم اهمیت ترین 
لایحه از میان لوایح چهارگانه بوده است. چنانکه این 
مصوبه به آنچه رهبر معظم انقلاب پیش از این درباره 
تصویب قوانین داخلی به جای پیوستن به معاهدات 
الزام آور خارجی درباره موضوعات حساس اشاره کرده 

بودند نزدیک تر است.
با این حال روزنامه های زنجیره ای مدعی اصلاحات 
در اقدامــی غیرحرفه ای و غیراخلاقــی با تیترهایی 
همچون »FATF بالاخره ابلاغ شــد«، »نیمی از راه  
FATF«، »تصویب در وقت اضافه« و... با برجســته 
نمودن این خبر ســعی کردند تــا اینگونه القاء کنند 
که یکی از لوایح FATF تایید شــده و بدین صورت 
زمینه لازم برای تصویب سه لایحه دیگر درخواستی 

FATF را فراهم کنند.
قانونگذاری مستقل

پافشــاری مشــکوک و القای تصویب FATF  به 
جامعه از سوی طیف مدعی اصلاحات در حالی صورت 
گرفت که مخالفت صریح رهبر معظم انقلاب و ســایر 
نهادهای قانونی همچون مجمع تشخیص مصلحت نظام 
خبر از مخالفت قوه عاقله نظام با پذیرش کنوانسیون های 

مضردارد.
رهبرمعظم انقلاب در دیدار با نمایندگان مجلس-

30 خرداد 97- در زمینه معاهدات و کنوانسیونهای 
بین المللــی فرمودند: »این معاهدات ابتدا در اتاقهای 
فکــر قدرت های بزرگ و برای تأمین منافع و مصالح 
آنها پخت و پز می شود و سپس با پیوستن دولتهای 
همسو یا دنباله رو یا مرعوب، شکلِ به ظاهر بین المللی 
می گیرد به گونه ای که اگر کشور مستقلی مانند ایران، 
آنها را قبول نکند او را مورد هجوم شدید قرار می دهند 
که مثلًا 150 کشــور پذیرفته اند شما چطور آن را رد 

می کنید؟«.
 مقام معظــم رهبری همچنیــن در این دیدار 
خواستار تدوین قوانین داخلی در موضوعات اختلافی 
شــده و فرمودنــد: »همانگونه که دربــاره »برخی 
کنوانسیونهای بین المللیِ اخیراً مطرح شده در مجلس« 
گفتیم، مجلس شــورای اســلامی که رشید و بالغ و 
عاقل است، باید مستقلًا در موضوعاتی مثل مبارزه با 
تروریسم یا مبارزه با پولشویی قانونگذاری کند...البته 
ممکن اســت برخی مفاد معاهدات بین المللی خوب 
باشد اما هیچ ضرورتی ندارد با استناد به این مفاد به 
کنوانسیونهایی بپیوندیم که از عمق اهداف آنها آگاه 

نیستیم یا می دانیم که مشکلاتی دارند«.
لازم به ذکر است که پیش از این شورای نگهبان 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام با لایحه الحاق ایران 
به کنوانســیون مبارزه با جرائم سازمان یافته)پالرمو( 

مخالفت کردند.
FATF و گشایش بانکی

این روزها برخی از مقامات ارشد دولت و رسانه های 
زنجیــره ای در اظهارات متعدد مدعی هســتند که 
مشکلات موجود در روابط بانکی ایران با دیگر کشورها، 
با عضویت در FATF رفع می شود! این در حالی است 
که طیف مذکور در ســال 9٤ مشــابه همین ادعا را 
درخصوص برجام مطرح کرد و تاکید داشت که تمامی 
تحریم هــای مالی و بانکی در روز اجرای برجام- دی 
 مــاه 9٤- به طور کامل لغو خواهد شــد و نه تعلیق!
اما همانطور که منتقدان به درستی اشاره کرده بودند، 
برجام نه تنها تحریم ها را لغو نکرد و نه تنها مراودات 
بانکی را تسهیل نکرد، بلکه مقدمه ای شد برای فشار 
بیشتر بر ایران! موضوع پیوستن ایران به FATF یکی 

از نتایج رویکرد خسارت آفرین برجام است.
به عبارت دیگر تا چند سال قبل علت دشمنی ها 
و تحریم ها، فعالیت های هســته ای دانسته می شد و 
امضای برجام راه حل آن شد. بعد از آنکه ایران به همه 
تعهدات خود عمل کرد و به خاطر بدعهدی های طرف 
مقابل گشایش های مورد توافق و انتظار حاصل نشد، 
بهانه جدیدی تحت عنوان انجام معاملات مشکوک و 
تأمین مالی تروریســم بر سر راه کشور قرار گرفت تا 

مانع دسترسی ایران به حقوق خود شود.

رئیس FATF، معاون خزانه داری!
در 31 تیرماه سال جاری خبری مهم در رسانه ها 
منتشر شد. خبر این بود که »مارشال بیلینگسلیا« 
معــاون وزیر خزانــه داری آمریکا که دســتی توانا 
در توطئه آفرینی و ایجــاد موانع برای فعالیت های 
اقتصادی ایران دارد، به ریاســت FATF منصوب 
  FATF شــد. طبق اطلاعاتی که در سایت رسمی
ثبت شــده اســت وی از نهم تیرماه ) 30 ژوئن( به 
مدت یک سال )تا 30 ژوئن 2019( به عنوان رئیس

FATF انتخاب شد.
به گزارش رجا یکی از دلایل منتقدان به پیوستن 
ایران به FATF و شفاف ســازی اطلاعات ایران برای 
این نهاد، ناامنی برای فعالان اقتصادی کشورمان بوده 
است. چرا کهFATF اطلاعات کشورمان را در اختیار 
دشمنان ایران قرار می دهند و آنها به راحتی می توانند 
در معاملات و مراودات اقتصادی افرادی که مشخص 
شده نقش اساسی در تامین کالاهای مورد نیاز ایران 

را داشتند دخالت کند و آنها را مسدود نماید.
 آمریکایی ها می توانند حتی با رهگیری معاملات 
این افراد با خارج از کشور، اقدام به بلوکه سازی اموال 
آن ها و حتی فشار بر طرف های معامله خارجی برای 
قطــع ارتباط تجاری با این افراد کنند. در واقع خطر 
مضاعفی شامل حال تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی 
خواهد شــد تا جاییکه ممکن است آنها را به لیست 
تحریم هــا اضافه کند. این اتفاق ممکن اســت برای 
هرکدام از صنایع ایران و فعالان اقتصادی کشــور نیز 
رخ دهد و آن ها را تنها به جرم اینکه مواد اساسی مورد 
نیاز مردم را تامین کردند دچار مشکل نماید، چیزی که 

جز خودتحریمی نمی توان به آن لقب داد.
با منصوب شــدن معاون خزانــه داری آمریکا به 
ریاست FATF اعمال چنین توطئه ای قطعی تر شد.

تسلیم در جنگ اقتصادی 
تصویب FATF و کنوانســیون های وابســته به 
آن، ریل گذاری برای تسلیم ســازی کشور در جنگ 
اقتصادی اســت. برخــلاف برخی ادعاهــا در داخل 
 FATF کشــور، آمریکا نه تنها از اجرای دســتورات
توســط ایران ناراحت نمی شــود، بلکه ایــن اقدام را 
 تکمیل کننده پازل تحریم های بانکی و هوشمندتر شدن 

تحریم ها می داند.
آخرین شــاهد این مدعا، ســخنان »ســیگال 
مندلکر« معــاون خزانه داری آمریــکا- اتاق جنگ 
اقتصادی آمریکا- است که جزئیات درخواست های 
FATF از ایــران را مطــرح کرده و حتی نســبت 
به طولانی شــدن روند تصویب لوایح اســتعماری 
در مجلــس ایــران از جمله کنوانســیون مبارزه با 
 تامین مالی تروریســم )TF( معترض شــده است.

شورای نگهبان لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی را
مخالف شرع و قانون اساسی دانست

گزارش کیهان از عبرت های کودتای 28 مرداد

مصدق از پل مذاكره با آمریکا سقوط كرد!
بقیه از صفحه 2

حجت الاسلام روحانی رئیس جمهور کشورمان در 
جلسه روز چهارشنبه 2٤ مرداد هیئت دولت در باب 
مذاکــره با آمریکا گفت: »آمریکا خود کاری کرده که 
شــرایط مذاکره را از بین برده؛ با روند خوبی داشتیم 
مذاکره می کردیم اما خودش آن را تخریب کرده و پل 
را خراب کرده و آن طرف ایستاده و می گوید باید چگونه 
عبور کنم!؟ اگر می خواســتید عبور کنید، چرا خراب 
کردید؟ اگر می خواستید همدیگر را ببینیم چرا پل را 
خراب کردید؟ خودشان پل را خراب کرده و آن طرف 
ایستاده و داد می زنند. اینکه نشد. اگر راست می گویید 
بیایید پل را دومرتبه درســت کنید. پل را که درست 
کردید خودبه خود و به طور طبیعی رفت و آمد درست 
می شود؛ خودت مؤثر و مخرب و عامل این کار هستی.« 
درســت یک روز پس از آنکه روحانی با موضعی 

عجیب و تاســف بار و با ادبیاتی عاطفــی و حاکی از 
دلشکستگی از آمریکا گله کرده بود، پاسخ گستاخانه ای 

از طرف مقابل دریافت کرد.
 »مایک پمپئو« وزیر خارجه آمریکا )رئیس  پیشین 
CIA( روز پنجشنبه، از »گروه اقدام ایران« به ریاست 
برایان هوک و با هدف هماهنگی سیاست های خصمانه 

کاخ سفید علیه ایران رونمایی کرد.
»مایک پمپئو«، وزیر خارجه آمریکا روز پنجشنبه 
پس از اعلام خبر تشکیل گروه موسوم به »اقدام علیه 
ایران« ، درباره اهداف تشکیل این گروه گفت: »گروه 
اقدام ایران، مسئول راهبری، بازبینی و هماهنگی همه 
جوانب اقدامات مرتبط با ایران در وزارت خارجه خواهد 

بود و مستقیماً با من کار خواهد کرد.«
او درباره »هوک« که قرار است مسئولیت این گروه 
را بر عهده بگیرد نیز گفــت: »از زمان اعلام تصمیم 

رئیس جمهور )ترامپ( برای خروج از توافق )هسته ای( 
در ماه مِی، برایان هوک نقش مهمی در شــکل دادن 
به راهبرد ما برای اعمال حداکثر فشــار دیپلماتیک و 

اقتصادی علیه ایران، ایفا کرده است.«
تلاش هایی که همه با شکست روبرو شده است
تلاش های آمریکا و متحدان آن برای به شکست 
کشاندن جمهوری اسلامی در چهل سال گذشته همواره 
تداوم داشته است، از پیگیری سیاست نفوذ و جاسوسی 
تا حمله نظامی که در طبس با شکســت روبرو شد تا 
حمایت از صدام در جنگ هشت ساله و در چند دهه 
پس از انقلاب اعمال تحریم های به اصطلاح فلج کننده 
که همه و همه با شکست روبرو شده و جمهوری اسلامی 

با اقتدار به مسیر خود ادامه می دهد.
رهبر معظم انقــلاب در دیدار اخیر با هزاران نفر 
از اقشار مختلف مردم تمرکز شیطان بزرگ بر جنگ 

اقتصادی را ناشی از ناامیدی از جنگ نظامی، سیاسی 
و امنیتــی و حتی جنگ فرهنگی خواندند و افزودند: 
»رویش های جوان و پربرکت انقلاب و شکست حوادث 
و آشــوب های امنیتی سیاسی سال ٨٨، نشان دهنده  

شکست و یأس دشمن در این عرصه ها است.«
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای تأکید کردند: 
»البتــه به توفیق الهی و هوشــیاری مســئولان و 
مــردم، آمریــکا در جنگ اقتصادی نیز شکســت 

خواهد خورد.«
ایشان با بیان اخبار و اطلاعاتی از پشت صحنه ی 
اقدامات آمریکایی ها، صهیونیســت ها و ســعودی ها 
افزودند: »آن ها برای ایجاد ناامنی در دی ماه گذشته، 
چند ســال فعالیت کرده بودند اما ملت با هوشیاری 
تحســین برانگیز، به میدان آمد و زمینه ســازی های 

چندساله  آنها را به باد داد.«

فرمانــده نیروی انتظامی بــا بیان اینکه 
آزادگان با اســتقامت و ایثار باعث سربلندی 
کشور شدند و غرور و افتخار آفریدند، گفت: 

شهدا با خداوند معامله کردند.
بــه گــزارش پایــگاه خبــری پلیس، ســردار 
حسین اشــتری در آیین نکوداشــت آزاده شــهید 
ســرتیپ دوم »محمود امان اللهی« و تجلیل از 1٤ 
آزاده ســرافراز ناجا اظهار داشــت: آزادگان افتخار و 
غرورآفرینی کردند و شایسته است عزیزانی که امروز 
لباس سبز خدمت در نیروی انتظامی را بر تن دارند 

حتما زندگی آزادگان و ایثارگران را مطالعه کنند.
اشتری با تأکید بر لزوم الگوگیری از سیره و منش 
شهدا، ایثارگران و آزادگان، خاطر نشان کرد: در این 
آیین تجلیل یاد و خاطره شهید بزرگوار محمود امان 
اللهی را گرامی داشــتیم. این شهید بزرگوار هم در 
ارتش، ســپاه و هم در نیروی انتظامی خدمت کرد. 
وی جانباز، آزاده، مداح، سخنران، قاری قرآن و معلم 
اخلاق بود و علاوه بر اینها به مشکلات مردم رسیدگی 

می کرد و همسری نمونه و پدری خوب بود.
وی با بیان اینکه شهدا با خداوند معامله کردند 

و بایــد راه آنها را ادامه دهیم، افزود: برگزاری چنین 
مراسماتی در واقع برای ارتقاء روحیه خودمان است 
تا با روحیه جهادی عزم مان را برای خدمت بیشــتر 

به مردم جذب کنیم.

تقدیم 13 هزار شهید، 20 هزار جانباز و 2 هزار 
آزاده ناجا به نظام

فرمانده ناجا در حاشــیه این مراســم در جمع 
خبرنــگاران با بیان اینکه نیروی انتظامی این افتخار 

را دارد که بیش از 13 هزار شــهید، 20 هزار جانباز 
و دو هــزار آزاده تقدیم نظام و انقلاب کرده اســت، 
گفت: همزمان با برگزاری این آیین تجلیل در ستاد 
فرماندهی، مراسم های دیگری در سراسر کشور برای 
تجلیــل از آزادگان و خانواده شــهدای آزاده برگزار 

می شود.
سردار اشــتری تأکید کرد: بایــد فرهنگ ایثار و 
شهادت را به طور جدی تقویت کنیم و در این زمینه 
موسســه حفظ نشــر و آثار دفاع مقدس در نیروی 
انتظامی به جمع آوری خاطرات رزمندگان، ایثارگران 

و خانواده های شهدا اقدام می کند.
ناجا در برخورد با احتکار به وظیفه قانونی خود 

عمل می کند
وی در پاسخ به سؤالی درخصوص برخورد نیروی 
انتظامی با کسانی که اقدام به احتکار کالا می کنند، 
عنــوان کرد: نیروی انتظامی در این زمینه به وظیفه 

خود عمل می کند.
فرمانده ناجا درخصوص انتشــار خبر مفقودی 
 6 کــودک پاکســتانی، اظهــار داشــت: این خبر 

صحت ندارد.

با حضور سردار اشتری برگزار شد

آئین نکوداشت آزاده شهید سرتیپ »امان اللهی« و تجلیل از 14 آزاده سرافراز ناجا

می گوید  نظام  مصلحت  عضوتشــخیص 
که من زمانی که قاضی بودم، ساعت 6 صبح 
می رفتم اوین و می دیدم آقای لاجوردی سطلِ 
لباس های خودش را که شُسته، دستش گرفته 
تا ببرد پهــن کند، خب زندانیان این رفتارها 
را از آقا اســدالله می دیدند یا وقتی زندانیان 
و  پنهانی می رفت  بودند،  بازجوها خوابیده  و 
استکان ها یا ظرف ها را می  شست تا این ها از 

خواب بیدار نشوند.
»حجت الاسلام علی اکبر ناطق نوری« لاجوردی 
را برای اولین بار به عنوان دادستان پرونده گروهک 
فرقان به شــهید آیــت الله بهشــتی معرفی کرد. 
آشــنایی او با شــهید لاجوردی به سال های پیش 
از انقــلاب بازمی گردد و پس از انقلاب اســلامی 
به ســبب فعالیت شان در دســتگاه قضایی بیش از 

پیش می شود.
ناطق نوری در گفت وگویی تفصیلی با خبرگزاری 
مهر و در توضیح این آشنایی می گوید: »شناخت من 
از شهید لاجوردی مربوط به قبل از انقلاب و دوران 
مبارزه است که در کنار سایر دوستان مؤتلفه اسلامی 
با هم مبارزه می کردیم. یکی از ویژگی های ایشــان 
که در بین مبارزین معروف بود، این اســت که در 
زیر شکنجه ها، آزار و اذیت ساواک بسیار مقاوم بود 

و بازجوها را واقعاً به ستوه می آورد.«
او در توصیف شــناخت میدانی و مطالعاتی آن 
شهید اظهار می دارد: »با اینکه شهید لاجوردی یک 
بازاری و کاسب بود و به تعبیر خودش لچک فروش 
بود، اما هیچ وقت ادعایی نداشت اما من مطلع بودم 
و می دانستم کســی اهل تحقیق و مطالعه است و 

از پیــش از انقلاب در زندان با جریان های انحرافی 
مثل توده ای ها و مجاهدین خلق به بحث و مناظره 
می پرداخته، مرحوم لاجوردی است. ایشان از قدرت 
بیان و حضور ذهن خوبی برخوردار بود. شــما این 
ویژگی ها را اضافه کنید به عنصر شجاعت و صراحتی 
که شــهید لاجوردی داشت و از او یک انسان اهل 

تحقیق، اهل مناظره و مصمم می ساخت.«
عضو تشــخیص مصلحت نظام لاجــوردی را 
»کانون عاطفه« می نامد و ســپس در تشــریح آن 
می افزایــد: »من زمانی که قاضی بودم، ســاعت 6 
صبح می رفتم اوین و می دیدم آقای لاجوردی سطلِ 
لباس های خودش را که شُسته، دستش گرفته تا ببرد 
پهن کند، خب زندانیان این رفتارها را از آقا اسدالله 
می دیدند یا وقتی زندانیان و بازجوها خوابیده بودند، 
پنهانی می رفت و استکان ها یا ظرف ها را می  شست تا 

این ها از خواب بیدار نشــوند. شما باید با آن کسانی 
که در آن زمــان بازجو بودند مصاحبه کنید، روش 
لاجوردی در زندان را از آن ها بپرسید، بعضی از این ها 
ارتشی بودند، کلاه سبزهایی که با شهید صیاد بودند 
و من آن ها را آورده بودم، بعضی از آن ها ســپاهی و 
بعضی از آن ها نیز عادی بودند. چند وقت پیش که 
من این ها را جمع کرده بودم تا خاطره گویی کنند، 
خیلی نکات زیبایی از آن شب هایی که با آقااسدالله 
در زندان بودنــد، مطرح می کردند. رفتارهای آقای 
لاجــوردی هم جاذبه و هم دافعه ایجاد می کرد. آقا 
اســدالله آدم صریح، رُک و بدون رودربایستی بود و 

بدون تعارف حرفش را می زد.«
ناطق نوری درباره اینکه چرا تلاش کردند تا از 
شهید لاجوردی چهره ای خشن ارائه دهند می گوید: 
»شهید لاجوردی به هیچ عنوان توصیه پذیر نبود، 

این رفتار دشــمن زا اســت. مثلًا آقــای منتظری 
رفتار خاصی داشــت که با سلیقه آقای لاجوردی 
جور درنمی آمــد. آقای لاجوردی معتقد بود این ها 
نمی تواننــد بفهمند که منافقیــن یعنی چه و چه 
کسانی! زیرا ســاده دل هستند. آقااسدالله قائل بود 
این ها ساده هستند و من نباید حرف آن ها را گوش 
کنم. وقتی ]آقای منتظری[ چیزی می گفت شهید 

لاجوردی نمی پذیرفت و این دشمن زا بود.«
او در بخشــی از این گفت وگــو به تلاش هایی 
که علیه آن شهید صورت می گرفت اشاره می کند: 
»عده ای نــزد امــام)ره( می رفتنــد و علیه آقای 
لاجوردی مطالبی را مطرح می کردند و ایشان هم 
یــک تذکری به لاجوردی مــی داد که دقت کنید 
فلان باشــد و آنطور نباشد. اما در عین حال وقتی 
آقای لاجوردی برای ایشــان توضیــح می داد امام 
می پذیرفــت، امام آدمی نبود که با کســی تعارف 
داشته باشد، اگر لاجوردی را قبول نداشت او را عزل 
می کرد، امام)ره( آدم باهوشی بود. برخی مطالبی را 
علیه آقای لاجوردی به امام)ره( می گفتند که طبیعتا 
اگر به من هم می گفتند، به آقا اســدالله می گفتم 

چنین حرف هایی است، دقت کنید!«
ناطق نوری در پاسخ به این پرسش که »آیا در 
آن زمان چپ ها در مرکز اقدام علیه شهید لاجوردی 
بودند؟« گفته است: »تقریبا، البته نمی خواهم ریز 
 شــوم. به هر حال، عده ای ماننــد آقای منتظری 
ســاده دل و ســاده لوح بودند که می رفتند به آن ها 
می گفتند آن ها هم باورشــان می شد، عده ای هم 
جناحــی و خطی. این خط بازی تا امروز به مملکت 

آسیب رسانده است.«

ناطق نوری تشریح کرد

دلیل ترسیم  چهره ای خشن از شهید لاجوردی چه بود؟

معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی وزارت 
آموزش و پرورش از افزایش میزان  اشــتغال 
معلمان بازنشسته از 8 به 14 ساعت در هفته، 

از اول مهرماه خبر داد.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی وزارت آموزش 
پرورش، علی الهیارترکمن گفت: اغلب افرادی که به 
عنوان معلم وارد عرصه تعلیم وتربیت می شوند پس 
از گذراندن دوره های تربیت معلم و در عنفوان جوانی 
پا به این عرصه می گذارند، بنابراین پس از 30 سال 
خدمت و در زمانی که به فرهیختگی و پختگی ویژه ای 
رسیده اند، در سن میانسالی بازنشسته می شوند و نظام 

تعلیم و تربیت از توان و تجربیات این ســرمایه های 
ارزشمند محروم می شود.

ترکمن افزود: در راستای ارتقاء کیفیت آموزش 
و پــرورش و به منظور افزایش بهــره وری از توان و 
ظرفیت معلمان بازنشسته، براساس مجوز اخذ شده 
از سازمان اداری و استخدامی کشور، از اول مهرماه 
97 ساعات تدریس بازنشستگان از ٨ به 1٤ ساعت 

در هفته افزایش می یابد.
وی ادامه داد: امیدواریم شرایط به گونه ای باشد 
که بتوانیم از ظرفیت بی بدیل این نسل فرهیخته و 

مجرب بیش از پیش بهره مند شویم.

افزایش میزان  اشتغال معلمان بازنشسته از اول مهرماه

همدان- خبرنگار کیهان:
معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد به انعقاد 
تفاهم نامه ای با قرض الحســنه مهر ایران در اعطای 
تسهیلات رسانه ای اشاره کرد و گفت: بر اساس این 
تفاهم نامه مدیران رســانه ها می توانند تا سقف 170 
میلیون تومان و خبرنگاران تا سقف 20 میلیون تومان 

تسهیلات با نرخ سود 4 درصد دریافت کنند.
محمد سلطانی فر در دیدار با اصحاب رسانه استان همدان 
با اشاره به مشکل روزنامه ها در موضوع کاغذ اظهار کرد: وزارت 

ارشاد راهکارهایی برای رفع مشکل کاغذ دیده است.
وی تشــریح کرد: متأســفانه در افزایش قیمت کاغذ 
شــرکت های عرضه کننده در مواجهه با این حجم از تقاضا 

تصمیم به بالا بردن قیمت گرفتند.
معاون مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد 
از اجرای 2 طرح در راستای تأمین کاغذ مورد نیاز مطبوعات 

خبر داد و افزود: طرح تولید کاغذ از روزنامه باطله که با احداث 
کارخانه ای در اراک شــکل گرفته است سالانه 1٨ هزار تن 
تولیــد کاغذ را در پی خواهد داشــت و طرح تولید کاغذ از 
سنگ آهک در یزد نیز به تأمین نیاز کشور کمک خواهد کرد.
وی افزود: رسانه ها را متولی واردات کاغذ کردیم. از تجار 

هم خواسته شده تا حد توان، کاغذ وارد کنند.
سلطانی فر در ادامه به موضوع بیمه خبرنگاران اشاره و 
عنوان کرد: امسال در طرح بیمه تکمیلی سرمد تا سقف 3 
هزار نفر بیمه خبرنگاران دیده شده که تاکنون یک هزار و 
20٨ نفر در آن عضو شده اند و اعضای صندوق هنر می توانند 

از این بیمه بهره مند شوند.
وی در پایان به حضور هزار خبرنگار خارجی در رویداد 
201٨ در همدان اشاره کرد و افزود: 160 رسانه خارجی در 
کشور ما دارای مجوز هستند که باید فضای تعامل و تبادل 

اطلاعات با این رسانه ها تقویت شود.

معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اعلام کرد
اعطایتسهیلات۴درصدیبرایرسانههاوخبرنگاران
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